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اقتصادی

گــروه اقتصــادی - دولت در 
لایحه بودجه ۱۴۰۳ پیشــنهاد افزایش 
یــک درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
را مطرح کرده بود که توســط مجلس 
رد شد. به زعم بسیاری از کارشناسان، 
اقدام مجلس درســت بــود و افزایش 
مالیات بر ارزش افزوده، اثرات تورمی 
و رکــودی خواهد داشــت. یکی از 
نمایندگان مجلــس نیز در مخالفت با 
افزایش مالیات بر ارزش افزوده تصریح 
کرد: ثبات قیمت ها نگاه مجلس است 
و قطعا هر افزایشــی که انجام می شود، 
افزایش دیگری در بخش های مختلف 
جامعه در برخواهد داشت؛ اما اینکه تا 
۱۰ درصد ارزش افزوده بیشتر شود، در 

جامعه نگرانی ایجاد خواهد کرد.
اما در این باره از اعضای کمیسیون 
تلفیق بودجه در مجلس گفته است: در 
اصلاحیه لایحــه بودجه منابع اجرای 
بازنشستگان  همسان ســازی حقوق 
مشــخص و مقرر شده تا ۵۰ همت از 
منابع درآمدی که بنا بود از محل افزایش 
یــک درصدی مالیات بر ارزش افزوده 
برای پروژه های عمرانی هزینه شــود، 
به همسان سازی حقوق بازنشستگان 

اختصاص یابد.
بنابرایــن، دولــت در اقدامــی 
عجیب به دنبال همسان سازی حقوق 

بازنشستگان با تکیه بر فشار معیشتی و 
اقتصــادی بر مردم با افزایش مالیات بر 

ارزش افزوده است.
کارشناســان بر ایــن باورند که 
افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش 
افزوده در بودجه ۱۴۰۳ پیامد های قابل 
توجهی بر تورم و فشار مالیات بر مردم 
می تواند داشته باشد. در شرایط اقتصادی 
کنونی، چنین افزایشی می تواند رکود 
بخش مولد اقتصــاد را عمیق تر کند، 
تقاضا و مصرف کلی جامعه را کاهش 
دهد ـ که بر تولید تأثیر منفی می گذارد 
ـ گروه های درآمد پایین تر و قشرهای با 

درآمد کمتر را نیز بیشتر تحت فشار قرار 
خواهد داد، که تحت عنوان اثر تنازلی 
مالیات بر ارزش افزوده مشــهور است 
و از طرف دیگر با فشار بر بخش مولد 
اقتصاد، موجب خواهد شد که اقتصاد 

غیررسمی گسترش یابد.
سیاســتگذاران در دولــت و به 
خصوص سازمان برنامه و بودجه باید 
قبل از اعمال هرگونه تغییر در نرخ مالیات 
بر ارزش افزوده، عواقب بالقوه آن را به 
دقت در نظر بگیرند که در سال کنترل 

تورم، چگونه لایحه بودجه به عکس این 
شعار سال تبدیل شده است و موجب 
خواهد شــد که بار مالیاتی بر قشرهای 
کم درآمد بیشتر و مانع بهبود اقتصادی 
یا تشدید نابرابری های اجتماعی شود.
آلبرت بغزیان، کارشناس اقتصادی در 
خصوص افزایش یک درصدی مالیات 
بــر ارزش افزوده و اثرات آن بر اقتصاد 
کشور گفت وگویی با تابناک اقتصادی 

داشته است که در ادامه می خوانید.
بغزیان در ارتباط با پیشنهاد دولت 
بــرای افزایش یک درصدی مالیات بر 
ارزش افزوده که در لایحه ی بودجه ی 

۱۴۰۳ مطرح و توسط مجلس رد شد، 
تصریح کرد: واقعیت این است که الان 
کشــور در وضعیت ثبــات اقتصادی 
نیست و نمی تواند در مقابل فشار های 
مضاعفی همچون مالیــات بر ارزش 

افزوده تاب بیاورد.
وی ادامه داد: پیش بینی تورم ۲۵ تا 
۳۰ درصدی برای کشور نشان می دهد 
که دولــت باید در سیاســت گذاری 
هایش با احتیاط عمــل کند. مردم در 
حال حاضر، فشــار بالایی را به لحاظ 

اقتصادی در شــرایط تحریمی تحمل 
می کنند و نباید فشار مالیاتی مضاعفی 

را بر آن ها تحمیل کنیم.
این کارشناس اقتصادی توضیح 
داد: مالیــات بر ارزش افزوده به معنای 
کاهش قدرت خرید مردم اســت. این 
نوع مالیات را مصرف کننده می پردازد و 
افزایش آن به معنای کاهش تقاضاست 
که در نهایت اثر منفی بر تولید خواهد 
داشت.بغزیان گفت: با افزایش مالیات 
بــر ارزش افزوده، هزینه های تولید بالا 
نمی رود، امــا از آنجایی که فروش کم 
می شود، تولید ضرر می کند. در اقتصاد 

همه چیز به یکدیگر وابســته است و 
عوامــل بر هم اثر دارند. به همین دلیل، 
باید به بررســی تبعــات افزایش یک 
درصدی مالیات بــر ارزش افزوده در 

کشور بپردازیم.
وی ادامــه داد: از یــک طــرف، 
تــورم ۲۵ تا ۳۰ درصــد درآمد افراد را 
کم می کند. از طرف دیگر، افزایش یک 
درصدی مالیات بــر ارزش افزوده به 
بالاتر رفتن هزینه های خانوار ها منجر 
و شرایط اقتصادی وخیمی برای اقشار 

متوسط و ضعیف جامعه ایجاد می شود.
بغزیان گفت: شــاید یک درصد 
اضافه کردن به مالیات بر ارزش افزوده 
رقم بالایی بــه نظر نیاید، اما وقتی این 
رقم در کنار تــورم ۲۵ تا ۳۰ درصدی 
قرار می گیرد، می تواند فشــار بالایی را 
بر مــردم تحمیل کند. وی ادامه داد: در 
برخی کشور ها تا ۲۵ درصد مالیات بر 
ارزش افزوده را شــاهد هستیم؛ اما در 
این کشور ها رشد درآمد ها وجود دارد 
و تورم بالایــی ندارند. دولت به جای 
اینکه بر افزایش مالیات بر ارزش افزوده 
متمرکز شود، باید به مقابله با فرار های 
معافیت های  ســاماندهی  مالیاتــی، 
غیرضرور، اصلاح عوارض گمرکی و 

کشف مودیان جدید تمرکز کند.
این کارشناس اقتصادی توضیح 
داد: ایجاد پایه های مالیاتی جدید کمک 
کننده خواهد بود؛ اما باید از کســانی 
کــه درآمد های بالایــی دارند، مالیات 
عادلانه بگیریــم و این مالیات ها را در 
راستای حمایت از اقشار ضعیف به کار 

بیندازیم.
بغزیان در پایــان تأکید کرد: هر 
کسی که در کشــور فعالیت اقتصادی 
انجام می دهد، باید متناسب با درآمدش 
مالیات بپردازد و سهمی در اداره کشور 
داشته باشد. مالیات گیری هوشمند و 
عادلانه بــه افزایش درآمد های مالیاتی 

دولت کمک می کند.

دولت با افزایش مالیات بر ارزش افزوده به دنبال چیست؛

همسان سازی حقوق بازنشستگان یا 
فشار اقتصادی بیشتر به مردم؟!

افزایش یک درصدی مالیات بر ارزش افزوده در بودجه ۱۴۰۳ پیامد های قابل توجهی بر تورم و فشار مالیات 
بر مردم می تواند داشته باشد. در شرایط اقتصادی کنونی، چنین افزایشی می تواند رکود بخش مولد اقتصاد را عمیق تر 

کند، تقاضا و مصرف کلی جامعه را کاهش دهد ـ که بر تولید تأثیر منفی می گذارد ـ گروه های درآمد پایین تر و قشرهای 
با درآمد کمتر را نیز بیشتر تحت فشار قرار خواهد داد.

گــروه اقتصــادی - تجمیع 
کارت های بانکی در یک کارت چند 
سالی است که مطرح شده و تابستان 
امسال از تجمیع کارت های یک بانک 
در کارت ملی به عنوان نخســتین گام 
خبر داده شد اما همین خبر هم از سوی 

مسئولان به نوعی تکذیب شد.
کارت هــای هوشــمند ملــی 
می توانــد به عنوان یــک کلید ورود 
مناســب برای کاربردهایــی مانند 
هدفمند کــردن یارانه ها، ســلامت 
الکترونیکــی و کاربردهای انتخابات 
و ســایر خدمات شــهروندی مورد 
استفاده قرار گیرد و با ارائه سه کاربرد 
اصلی »شناسایی«، »تصدیق هویت« و 
»امضای دیجیتال« این امکان را فراهم 

می کند تا بتوان از آن به عنوان یک ابزار 
چندکاره استفاده کرد.

بنابراین چند ســالی اســت که 
مسئله تجمیع سایر کارت ها در کارت 
ملی هوشــمند مطرح شده و اینگونه 
اعلام می شــد که ارائــه کارت های 
هوشــمند متعدد توسط دستگاه ها به 
مردم ســبب هدر رفت بودجه کشور 
می شــود و حتی در برخی موارد یک 
نهاد چند کارت هوشمند صادر می کند 
و قــدرت تجمیع خدمات را در خود 
نــدارد و درنهایت نتیجــه این اقدام 
سردرگمی بیشتر مردم در مراجعات 

اداری است.
به گفته کارشناسان این اتفاق در 
دو قالب امکان تکنولوژیکی و امکان 

اجرایی قابل بررســی است؛ به لحاظ 
تکنولوژیکی این امکان وجود دارد که 
یــک کارت هم برای احراز هویت و 
هم برای دیگر مسائل بانکی یا خدماتی 
مورد استفاده قرار بگیرد؛ در واقع می 
تــوان تمام کارت هــای فعلی که در 
دســت مردم است اعم از کارت های 
مغناطیسی و هوشمند را در تنها یک 

کارت هوشمند تجمیع کرد.
اما به لحاظ اجرایی واقعیت این 
اســت که هر کدام از این کارت های 
موجود در دست مردم، متعلق به یک 
ســازمان یا شرکت خاص است و در 
حال حاضر مدیریت یکپارچه ای که 

بتــوان از طریق آن تجمیع کارت ها را 
انجام داد، فعلا در کشور وجود ندارد. 
هنگامــی که همــه کارت ها در یک 
کارت تجمیع شــوند، زمانی مشکل 
به وجــود می آید که صاحب کارت، 
کارتش را گم کند و او برای سوزاندن 
و صدور دوباره کارت باید با تک  تک 
سازمان هایی که در آن کارت خدماتی 
ارائه می دهند، تمــاس برقرار کرده، 

مراحل اداری را طی و تاییدیه بگیرد.
در این راســتا اواخر تابســتان 
امســال رییس ســازمان ثبت احوال 
کشور از تجمیع کارت های یک بانک 
در کارت ملی به عنوان نخســتین گام 

ظرف ســه ماه آینده خبر داد. این مقام 
مسئول در تشریح روند تجمیع کارت 
های بانکی و خدماتی در کارت ملی 
هوشــمند اینگونه اعلام کرد که یکی 
از اهداف مهمی که برای تولید کارت 
های هوشمند ملی در نظر گرفته شده 
بود، جایگزینی کارت ملی با بسیاری 
کارت هــای بانکــی و کارت هــای 
خدماتی در کشــور بــود که به دلیل 
عدم پوشش مناســب تاکنون بحث 
پیاده سازی قابلیت های موجود در این 

کارت جدی گرفته نشده بود.
کارگر تصریح کــرد برای این 
تجمیــع دســتگاه های مختلف به 

زیرســاخت های گوناگون نیاز دارند 
اما با یــک بانک تفاهم کردند، ظرف 
مدت ســه ماه با توجه به کارگروهی 
که تشکیل شــده نیازهای مربوط به 
این اقدام را فراهم کنند و ضمن ایجاد 
زیرســاخت های لازم، ایــن کار در 

مدت سه ماه انجام شود.
او بر این باور بود که این موضوع 
برای مردم هزینه خاصی ایجاد نمی کند 
بلکه با تجمیــع کارت های بانکی و 
خدماتی در کارت ملی به عنوان یکی 
از اهــداف این اقدام هزینه های مردم 
کاهش پیدا می کنــد؛ در حال حاضر 
شهروندان برای دریافت کارت های 

گوناگون هزینه های مختلفی پرداخت 
می کننــد ولی با تجمیــع در کارت 
ملــی تنها با یک کارت نیازهای آن ها 
تامین می شــود. اما با گذشت یک ماه 
و نیــم از اعلام این خبر، این موضوع 
به نوعی از ســوی مدیر اداره نظارت 
بر نظام های پرداخت تکذیب شــد. 
محمدرضــا مانی یکتــا- مدیر اداره 
نظارت بر نظام هــای پرداخت- در 
واکنــش به این خبر تأکید کرد: بانک 
مرکزی هیچ گونــه برنامه ریزی برای 
اســتفاده از کارت هوشــمند ملی در 
شــبکه پرداخت کشور ندارد، چراکه 
به لحاظ فنی این موضوع امکان پذیر 
نیســت و دلیل اصلی نیز تفاوت های 
ســاختاری جدی و البته عدم انطباق 

ظرفیت های تراشــه کارت هوشمند 
ملی با استانداردهای بین المللی شبکه 
های پرداختی کارتی است. او همچنین 
گفت اما آنچه به صورت مشخص در 
بانک مرکزی در حال پیگیری است، 
تنوع بخشــی به ابزارهای پرداخت 
است و براین اســاس به روزرسانی 
ظرفیت های شــبکه پرداخت، ارائه 
امکان انجــام تراکنش های خرید با 
استفاده از برنامک های همراه هوشمند 
و اســتفاده از کارت هــای مجازی به 
جای کارت هــای فیزیکی مطابق با 
آخریــن فناوری روز که تحت عنوان 
یک پروژه شــناخته می شود در این 
بانک، شــبکه بانکــی و پرداخت در 

دست پیگیری است. 

از تجمیع کارت های بانکی چه خبر؟

هــر کســی کــه در کشــور فعالیــت اقتصــادی انجــام می دهــد، باید متناســب با 
درآمــدش مالیــات بپــردازد و ســهمی در اداره کشــور داشــته باشــد. مالیــات 
گیــری هوشــمند و عادلانه بــه افزایــش درآمد های مالیاتــی دولت کمــک می کند.

اسحـق ارزانـی

گروه اقتصادی -  رئیس سازمان 
برنامه و بودجه گفت که در اصلاحات 
لایحــه بودجه ســال آینــده هزینه 
متناسب سازی حقوق بازنشستگان و 
جداولی در رابطه با بخشی از مصارف 

بودجه دیده شده است.
داود منظور با اشــاره به رد لایحه 
بودجه سال آینده در مجلس، تصریح 
کــرد: مهم ترین دغدغــه نمایندگان، 
مسئله مربوط به متناسب سازی حقوق 
بازنشســتگان بود، اما تاکید کردیم که 
هزینه ها و انــواع پرداخت ها از جمله 

به بازنشســتگان، هزینه های جاری، 
هزینه های مالی و غیره مربوط به بخش 
دوم لایحه است. در اصل طبق مصوبه 
مجلس امسال بودجه در دو بخش ارائه 

می شود.
وی با بیان اینکه ایراد نمایندگان 
بیشــتر به بخش دوم، یعنی مخارج و 
هزینه هــا بود، اظهار کــرد: در همان 
جلسه اعلام کردیم آمادگی داریم برای 
متناسب ســازی حقوق بازنشستگان 
منابــع لازم را تامیــن کنیــم. اصرار 
نماینــدگان این بود کــه این موضوع 

حتما در لایحه به طور صریح ذکر شود 
و بنابراین این موضوع در لایحه دیده 

شد.
منظور با بیــان اینکه چند مورد 
تغییرات مختصــر دیگر هم در لایحه 
اصلاح شده، انجام شده است، گفت: 
برای مثال یکی از انتظارات نمایندگان 
این بــود هرچند که مصــارف را در 
این قســمت ندیدیم، فروض مربوط 
بــه مصارف بودجه کــه مبنای تنظیم 
بخش دوم اســت، دیده شود. در این 
رابطــه جداولی شــامل موضوعاتی 

مثل متوسط رشــد حقوق کارکنان و 
بازنشستگان، سایر هزینه های جاری، 
حق عائله مندی، حق اولاد، هزینه های 
مالی اوراق منتشــر شده در سال های 
قبــل، ردیف های درآمــد هزینه ای، 
اعتبارات تملک دارایی در اســتان ها و 

غیره به لایحه اضافه شده است.
البتــه بــه گفته رئیس ســازمان 
برنامه و بودجــه، نمایندگان مجلس 
انتظارات دیگری هم داشتند؛ از جمله 
اینکه سیاست ارزی دولت و ناترازی 
انرژی در بودجه اعلام شــود، اما طی 

مذاکــرات با رئیــس مجلس و رئیس 
کمیســیون تلفیق تاکید کردیم که این 
موضوعات فرابودجه ای است و باید 
در زمان دیگری خــارج از بودجه به 
آن ها بپردازیم. وی افزود: سعی کردیم 
در لایحــه اولیه بودجه  و لایحه ای که 
در روز گذشته نهایی شد، سیاست های 
کلی برنامه هفتم را لحاظ کنیم. البته با 
توجه به اینکه برنامه هنوز نهایی نشده، 

سعی کردیم موارد مورد اتفاق را لحاظ 
کنیم. برنامه هفتم ناظر به برخی تکالیف 
از جمله تامین مالی، رشد و حمایت از 
اشتغال و تولید، اصلاح ساختار بودجه، 
موضوعات مدیریت آب و کشاورزی، 
موضوعات مربوط بــه برق و انرژی، 
نفــت و گاز، صنعت و معدن، موضوع 
آموزش و فرهنگ و نظام اداری است 
که این موارد در لایحه دیده شده است.

همچنین به گفته این مقام مسئول، 
در لایحه بودجه احکام بودجه ای مورد 
نیــاز برای تحقق سیاســت های کلی 
برنامه هفتم در ســال اول برنامه وجود 
دارد. منظور در پایان گفت: همچنین در 
تنظیم بخش اول لایحه تلاش کردیم 
بهبــود در تراز عملیاتی ایجاد شــود، 
سهم درآمدهای پایدار دولت افزایش 
یابد، از کســری بودجه پنهان اجتناب 

شود و برآوردها از منابع بسیار با دقت 
انجام شود.

گروه اقتصادی -  قائم مقام وزیر 
جهاد کشاورزی در امور تجارت و تنظیم 
در تشریح جزئیات گشایش نخستین 
ال سی میان ایران و روسیه آن را طرحی 
پایلوت مبتنی بر روبل معرفی کرد که با 
واردات آزمایشی نهاده های دامی اجرا 
می شــود. وی همچیــن از تعادل بازار 
گوشــت قرمز و گوشت مرغ کشور در 
آینده نزدیک خبر داد. علیرضا پیمان پاک، 
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی در امور 
تجارت و تنظیم بازار درباره گشــایش 
زودهنگام نخستین ال سی میان روسیه 
و ایران گفت: دو بانک  روســیه از چند 
ماه پیش حســاب کارگزاری خود را با 
بانک های ایرانی باز کرده اند. همچنین 
سیستم پیام رسان بانک مرکزی ایران و 
بانک مرکزی روسیه از ماه اردیبهشت 

بــه یکدیگــر متصل شــده اند و چند 
دســتور پرداخت هم در این سیســتم 
رفت و آمد داشته، بنابراین در موضوع 
پیام رسان هم مشکلی وجود ندارد. در 
طرحی پایلوت، در مورد خرید نهاده  از 
شرکت های بزرگ تامین کننده غلات 
روســیه برای یکــی از مجموعه های 
مرتبط با وزارت جهاد کشاورزی توافق 
شده و این معامله در قالب ال سی انجام 
می شود، مصوبات طرح اخذ و قرارداد 
این معامله منعقد شده است.پیمان پاک 
خاطرنشان کرد: پس از بیش از یک دهه 
اســت که ال سی بین بانک های ایران و 
بانک های بین المللی گشایش می شود 
و در این مدت تحریم ها مانع گشایش 
ال سی بودند، بنابراین به دلیل آغاز کار 
پس از توقف چندساله مسائل حقوقی 

آن زمان بر شــد اما این طرح سرانجام 
نهایی شــد و تخصیص هــای آن هم 
توســط بانک مرکزی صورت گرفته 
است. قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
خبر داد: ال ســی میان روسیه و ایران در 
دو تا سه هفته آینده گشایش می یابد و 
محموله  به سمت ایران حرکت می کند. 
با اجرای موفق این طرح پایلوت، بانک 
مرکزی این ال سی را به همه خریدهای 
ایران از روســیه تعمیــم می دهد. این 
دســتاورد به اعتماد متقابل تاجران دو 
کشور می انجامد و ظرفیت تجارت دو 
کشور را چند برابر میزان کنونی افزایش 
می دهد.وی اضافه کرد: در حال حاضر 
ارزش واردات نهاده از مبدا روســیه به 
ایران حدود ۱.۵ میلیارد دلار اســت و 
با باز شــدن این ال ســی انواع کالاها از 

قبیل چوب، مواد شیمیایی، ماشین آلات 
و تجهیزات از روســیه بــه ایران وارد 
می شود و صادرات ایران به روسیه نیز 
افزایش می یابــد؛ امیدواریم صادرات 
ایران به روســیه تا پایان سال ۱۴۰۲ از 
یک میلیارد دلار فراتر رود.   پیمان پاک 
ادامــه داد: هدف دیگــر از تجارت با 
گشــایش ال سی این است که خریدها 
بــا قیمت های اصلی صــورت بگیرد؛ 
هر قدر معاملات در قالب نظام بانکی، 
اعتبارات اسنادی و پرداخت های بانکی 
صورت بگیرد، شــفافیت آنها بیشــتر 
می شــود و اعمال بیش بود و کمبود در 
خریدها به صفر می رســد. وی در ادامه 

از گشایش این ال سی با ارز روبل گفت 
و توضیــح داد: با توجــه به تعاملات 
تجاری که میان بانک های روسیه، چین 
و ایــران وجود دارد اگر در منابع روبلی 
به مشکل بربخوریم می توانیم از منابع 
یوآنی اســتفاده کنیم. قائــم مقام وزیر 
جهاد کشاورزی همچنین تصریح کرد: 
مشکلی بابت کمبود نهاده نداریم؛ جو و 
ذرت به اندازه موجود هست و حتی زیر 
قیمت فروخته می شود. قیمت مصوب 
ذرت ۱۱ هزار و ۳۰۰ تومان اســت اما با 
قیمت ۱۰ هــزار تومان هم به صورت 
اعتباری و مدت دار فروخته می شــود. 
جو هم از 88۰۰ تا 9۰۰۰ تومان قیمت 

دارد کــه آن هــم گاه اعتباری فروخته 
می شــود. تنها تامین کنجاله با مشکل 
رو به رو بود که در دو هفته اخیر عرضه 
این کالا هم به تعادل رســیده است.با 
گشایش ال سی نهاده ها به طور مستمر 
به ایران وارد می شود. گندم، جو، ذرت، 
روغن آفتابگــردان و برخی کنجاله ها 
نهاده هایی هســتند که از مبدا روســیه 
تامین خواهند شد.  پیمان پاک افزایش 
اخیر قیمت گوشــت قرمز را برآمده از 
کمبــود ذخایر دامی دانســت و عنوان 
کرد: در ســال گذشته حذف ارز ۴۲۰۰ 
تومانــی به افزایــش قیمت ها نهاده ها 
انجامید و نقدینگی دامداران را به شدت 

کاهــش داد، در نتیجــه این امر قیمت 
گوشــت قرمز افزایش پیــدا کرد.وی 
درباره گرانی گوشت مرغ نیز گفت: در 
بهمن و اسفند سال گذشته جوجه ریزی 
به دلیل مســائلی که انجمن ها به وجود 
آوردنــد کاهش پیدا کرد، با این حال در 
چهار ماهه گذشته بازار مرغ متعادل شد. 
افزایش قیمت دو هفته گذشــته هم به 
دلیل کاهش جوجه ریــزی در مهر ماه 
بود البته در آبان و آذر جبران شــد و در 
چند هفته پیش رو شــاهد ثبات بازار 
مرغ خواهیم بود. در شــش ماه گذشته 
که با کاهش عرضــه و افزایش قیمت 
گوشــت قرمز رو به رو بودیم و تلاش 

شــد با واردات بازار این کالا را متعادل 
و آن را کنتــرل کنیــم. در آینده نزدیک 
تولید دام های سبک و سنگین افزایش 
خواهد داشت و بنا بر پیش بینی معاونت 
دام وزارت جهاد کشاورزی تا بهار سال 
آینده دیگر نیاز به واردات گوشت قرمز 

نخواهد بود.

گــروه اقتصادی - رصد میدانی 
بازار حکایت از فروش اقلام به قیمت 
بالاتری نســبت به قیمت اعلام شــده 
اتحادیه هــا دارد و رقــم نهایی هزینه 
شــب یلدا بیش از اینها خواهد بود که 
بــا حقوق ۷ میلیــون تومانی کارگران 
ســنخیتی ندارد. بررسی های میدانی از 
بازار حکایت از آن دارد که یک خانوار 
چهار تا شش نفره اگر بخواهد یک سفره 
یلدایی را چیدمان کند، حداقل باید بین 
یک تا یک و نیم میلیون تومان هزینه کند؛ 
هر چند برخی اقلام بســته به کیفیت و 
تنوعی که دارند می توانند نرخ این سبد 

را بالا و پایین کنند.
 خریدهای شب یلدا تقریبا رونق 
گرفته و آنهایی که می بایســت سفره 
یلدایــی بچینند، حتما تا به حال فکری 
برای خریدهای خود کرده اند؛ هر چند 
که امســال به دلیل گرانی بســیاری از 
کالاها، خانوارهــای ایرانی کم توان تر 
از قبل به خریدهای این ســنت دیرینه 
ایرانیان وارد خواهند شد؛ اما به هر حال 
بازار راه خود را می رود و با قیمت هایی 

متفاوت که بسته به کیفیت کالاهایی دارد 
که در سبد خرید مردم قرار می گیرند، به 

استقبال جیب آنها خواهد رفت.
غلامرضا خدامی، رییس اتحادیه 
آجیل فروشان گفت: قیمت آجیل ویژه 
شــب یلدا با بهترین کیفیت ۴8۰ هزار 
تومان است که شامل پسته اکبری ممتاز، 
مغز گــردو، بادام هنــدی، مغز فندق، 
انجیر، توت و باسلوق است. این نرخی 

است که اعلام شده و مصوب است.
 وی افزود: ســایر آجیل ها قیمت 
دســتوری ندارد و قیمت بــا توجه به 
مقداری که مخلوط می شــود، متفاوت 
اســت. قیمت پســته هم متغیر است؛ 
چراکه فقط پسته اکبری ده نوع دارد که 

هر کدام قیمت متفاوتی دارد.
افت ۲۰ درصدی قیمت آجیل 

نسبت به شب عید
وی ادامــه داد: قیمــت اقــلام 
خشــکبار نسبت به شــب عید ۱۰ تا 
۲۰ درصد ارزان تر شــده اســت. پسته 
در انــواع مختلف ۱۵ تــا ۲۵ درصد و 
تخمه ژاپنی هم تا ۳۵ درصد افت قیمت 

داشــته و این سبب شده تا مردم امسال 
در آســتانه شب یلدا استقبال بهتری به 
نسبت عید از خشکبار کرده اند. رییس 
اتحادیه آجیل و خشــکبار گفت: مردم 
از واحدهــای صنفی که جواز کســب 
اتحادیه را دارند، خرید کنند. میادینی که 
جواز اتحادیه های دیگر را دارند در شب 
یلدا فرصت طلبی می کنند و جنس های 

بی کیفیت را عرضه می کنند.
کمبود میوه برای شــب یلدا 

نداریم
اســدالله کارگر، رییــس اتحادیه 
فروشــندگان میوه و تربــار نیز گفت: 
پیش بینی افزایش تقاضا در شــب یلدا 
توسط بخش خصوصی انجام می شود، 
هیچ مشکلی در این زمینه نداریم، همه 
اقلام و بارها موجود و فراوان اســت و 
کمبودی نداریم که نگرانی داشته باشیم.

 کارگر با بیان این که انار، هندوانه 
و خرمالو در اولویت خرید مردم برای 
شب چله است، گفت: قیمت انار تا ۲۷ 
آذرماه در سه سطح کف قیمت، سقف 
قیمت و قیمت ممتاز به ترتیب ۲۰، ۳۰ 

و ۵۵ هزار تومان است. قیمت هندوانه 
۱۰، ۱۵ و ۲۲ هزار تومان است.

 رییس اتحادیه فروشندگان میوه 
و تربار گفت: قیمت خرمالو شمال ۱۵، 
۲۰ و ۳۰ هزار تومان اســت. البته قیمت 
خرمالو کن و شــهریار بالاتر و ۲۵، ۴۰ 
و ۶۰ هزار تومان اســت. قیمت کیوی 

نیز۲۰، ۳۵ و ۴۰ هزار تومان است.
قیمت هر کیلو شــیرینی تر 

۱۸۰ هزار تومان است
همچنین علــی بهره مند، رئیس 
اتحادیه قنادان، شیرینی فروشان و کافه 
قنــادی تهران از عــدم افزایش قیمت 
شیرینی شــب یلدا خبر داده است. او 
گفتــه اســت که »در صنــف قنادی و 
شیرینی فروشــی هیچ وقت در آستانه 
شــب یلدا قیمت ناگهانی افزایش پیدا 
نمی کنــد، چراکه مواد اولیــه به وفور 
وجــود دارد.«  در گزارشــی قیمت هر 
کیلوگرم شــیرینی تر و خامه ای را بین 
۱۴۰ تــا ۱8۵ هــزار تومان، شــیرینی 
دانمارکی، زبان و پاپیونی را بین ۱۲۰ تا 
۱۶۰ هزار تومان اعلام شده است.طبق 

آنچه که اتحادیه ها به طور رسمی اعلام 
کرده انــد، در حداقل تریــن وضعیت، 
خرید یک کیلو آجیل مخصوص یلدا 
۴8۰ هــزار تومان، یک کیلو شــیرینی 
۱8۰ هــزار تومان، دو کیلــو انار ۱۰۰ 
هــزار تومان، دو کیلو پرتقال حدود 8۰ 
هزار تومــان، دو کیلو خرمالو 8۰ هزار 
تومان و یک هندوانه سه کیلویی حدود 
۶۰ هزار تومان می شــود که در مجموع 
حدود یک میلیون تومان می شــود. این 
در حالی است که در این گزارش قیمت 
ســایر اقلام مصرفی در این شب مانند 

میوه خشک که قیمت بالایی نسبت به 
ســایر تنقلات یلدا دارد در نظرگرفته 
نشده است.  ضمن این که تهیه زرشک 
پلو با مرغ برای وعده شــام شــب یلدا 
برای خانواده چهــار نفره حداقل ۵۰۰ 
هــزار تومان هزینه دربردارد.  همچنین 
گفتنی است رصد میدانی بازار حکایت 
از فروش اقلام به قیمت بالاتری نسبت 
به قیمت اعلام شــده اتحادیه ها دارد و 
رقم نهایی هزینه شب یلدا بیش از اینها 
خواهد بود که با حقوق ۷ میلیون تومانی 

کارگران سنخیتی ندارد.

از سوی رئیس سازمان برنامه و بودجه؛

اصلاحات لایحه بودجه ۱۴۰۳ اعلام شد

قائم مقام وزیر کشاورزی تشریح کرد:

جزییات گشایش ال سی بین ایران و روسیه پس از یک دهه

راستینه عضو کمیسیون تلفیق بودجه مجلس شورای اسلامی؛
دولت برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین در سال 

آینده ندارد
گروه اقتصادی -  احمد راستینه با اشاره به نشست کمیسیون تلفیق گفت: 
این نشست با حضور داود منظور رئیس سازمان برنامه و بودجه به عنوان نماینده 
دولت برای بررسی کلیات لایحه بودجه برگزار شد.عضو کمیسیون تلفیق بودجه 
در مجلس افزود: نمایندگان در این جلسه دغدغه های خود را درباره ناترازی بودجه 
همسان ســازی حقوق بازنشستگان ناترازی انرژی در کشور و بحث تخصیص 
اعتبار برای خرید تضمینی گندم و تخصیص ارز برای کالاهای اساســی مطرح 
کردند و رئیس سازمان برنامه و بودجه هم به آنها پاسخ داد.راستینه افزود: رئیس 
ســازمان برنامه و بودجه در ادامه تاکید کرد که باید از طریق افزایش تولید داخلی 
و اصلاح مصرف انرژی در کشــور این ناترازی را برطرف کنیم. منظور همچنین 
گفت که دولت هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین و دیگر حامل های انرژی 
در سال ۱۴۰۳ ندارد و اصلاح مصرف انرژی به معنای افزایش قیمت آن در سال 
آینده نیست.در بحث تخصیص اعتبار برای خرید تضمینی گندم هم منظور عنوان 
کرد که در بودجه ســال آینده مبلغی معادل ۱۲۰ همت)هزار میلیارد تومان( برای 
خرید تضمینی گندم اختصاص داده شــده است.در بحث همسان سازی حقوق 
بازنشستگان هم رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت که ما هم به این مساله معتقد 
هستیم و اعتبارات لازم برای این منظور در بودجه پیش بینی شده و در نظر گرفته 
شده است.در ارتباط با ناترازی بودجه منظور همچنین خاطرنشان کرد که بخش 
اول که منابع است به مجلس تقدیم شده و صحبت از کسری اعتبارات در بحث 
بودجه با توجه به اینکه هنوز بحث مصارف برای بررسی به مجلس ارائه نشده و 
مورد بررسی قرار نگرفته، زود است و بحث مصارف را با توجه به سقف منابعی 

که تصویب می کنیم می توانیم برای سال آینده در نظر بگیریم.

۱.۵ میلیون تومان ، متوسط هزینه یلدا برای سرپرستان خانوار


